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(Az ülés kezdetének időpontja: 11 óra 30 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

VAJDA ZOLTÁN (MSZP), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Szép jó 
napot kívánok tisztelt hölgyeim és uram. Szeretettel köszöntöm a bizottság tagjait, a 
sajtó nem itt lévő munkatársait vagy az itt lévőket és a munkánk iránt érdeklődőket a 
Költségvetési bizottság mai ülésén. Az ülést ezennel megnyitnám. 

Be szeretném jelenteni, hogy dr. Tilki Attilát V. Németh Zsolt, Barcza Attilát dr. 
Szűcs Lajos és dr. Hargitai Jánost Ritter Imre képviselő urak helyettesítik a mai 
bizottsági ülésen. Megállapítom, hogy a megjelent képviselőkkel és a helyettesítésekkel 
együtt a bizottságunk határozatképes. 

Először fogadjuk el a napirendi javaslatot! A képviselők megkapták ezt emailen 
múlt hét közepén. Kérdezem a tisztelt bizottságot, ki ért egyet a napirendi javaslattal. 
Kérem, kézfelemeléssel jelezze az, aki támogatja! (Szavazás.) Ki az, aki nem 
támogatta? (Senki sem jelentkezik.) Nem látok ilyet. Ki az, aki tartózkodott? (Senki sem 
jelentkezik.) Nem látok ilyet.  

Megállapítom, hogy a bizottság a napirendi javaslatot egyhangúlag elfogadta.  

Magyarország 2022. évi központi költségvetéséről szóló 2021. évi XC. 
törvény módosításáról, inflációt kompenzáló egyszeri egyösszegű 
juttatásokról szóló T/108. számú törvényjavaslat   
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről)  

Első és egyetlen napirendi pontunkat kezdjük el tárgyalni. Első napirendi 
pontként Magyarország 2022. évi központi költségvetéséről szóló 2021. évi XC. törvény 
módosításáról, inflációt kompenzáló egyszeri egyösszegű juttatásokról szóló T/108. 
számú törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről kell döntenie a bizottságnak.  

A törvényjavaslatot dr. Mellár Tamás, a Párbeszéd képviselője nyújtotta be, akit 
nagyon nagy szeretettel köszöntök itt az ülésünkön. A napirendi tárgyalását ezennel 
megnyitom. Elsőként akkor a törvényjavaslat előterjesztőjének, tisztelettel, Mellár 
Tamásnak adnám meg a szót. Parancsoljon!  

 

Dr. Mellár Tamás bevezetője 

DR. MELLÁR TAMÁS (Párbeszéd): Köszönöm a szót. Tisztelt Bizottság! Ez az 
előterjesztés, ez a törvényjavaslat azt célozza, hogy az igen nehéz helyzetbe került 
pedagógusok, szociális és egészségügyi dolgozók a hatalmas infláció okán, miatt 
egyszeri kompenzációt tudjanak kapni. Ez 10 százalékos béremelést jelentene az ő 
számukra.  

Természetesen ez nem helyettesíti azt, hogy ezekben a szektorokban egy átfogó 
kereseti reformot kellene végrehajtani, de az, gondolom, a későbbi idők története lesz 
majd. Ez egy egyszeri gyorssegély lenne. Ez körülbelül háromszázezer embert érintene 
az adott szektorokban, ennek a költségvetési vonzata 245 milliárd lenne, amely 
forrásokat a központi kezelésű előirányzatokból, illetve a Paks II. Zrt. tőkeemeléséből 
lehetne mindenképpen biztosítani.  

Ennek a javaslatnak az indoklása egészen egyszerű. Tisztában vagyok vele és 
tudom, és valószínűleg majd arra fognak hivatkozni, hogy nehéz helyzetben vagyunk, 
gazdasági válság van, amúgy is költségvetési kiigazításra van szükség, tehát egy ilyen 
időszakban többletpénzt kérni nem kifejezetten célszerű vagy nem kifejezetten jó 
történet vagy jó dolog, hogy miért jövök én egy ilyen dologgal, miért akarok én itt 
provokálni.  
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Szó sincs erről. Arról van szó, hogy egy válságos időszakban nyilvánvalóan 
nagyon fontos az, hogy a forrásokat hogyan osztjuk el, hogy hova adjuk, és ezt önöknek 
is látni kell, hogy a jelenlegi válságban még különösebben válságos helyzetben vannak 
ezek a szektorok, az egészségügy, az oktatás és a szociális gondoskodás. Ebből 
következően ha itt most gyorsan nem fogunk lépéseket tenni, akkor sajnálatos módon 
olyan mulasztások történnek és olyan változások indulnak be, hogy őszre már sokkal, 
de sokkal nehezebben lehetne majd ezt a kérdést, ezt a problémát kezelni. 

Ugyanakkor azt is látni kell, hogy a válság mindig egy változást, egy megújulást 
is hoz. A változás, megújulás benne van mindenfajta válságban, ahogy ezt Schumpeter 
közgazdász mondta, ez a teremtő rombolás időszaka. Ebből következik az, hogy mi 
ebből a gazdasági válságból akkor fogunk tudni jól kijönni, hogyha a humántőkénk 
megfelelő színvonalon áll rendelkezésre, ehhez pedig az oktatás és az egészségügy 
rendbetételére lenne mindenképpen szükség.  

Tehát ebből a szempontból is, a jövő szempontjából is azt gondolom, hogy igen 
fontos lenne ezt mindenképpen elfogadni és ezt a 245 milliárdot odaadni - ami azért az 
egész költségvetés vonatkozásában nem egy olyan nagy összeg - annak érdekében, hogy 
legalább egy kis időre ez a szektor lélegzethez jusson, hogy majd a későbbiekben 
valóban egy valódi, tényleges, átfogó reform esetleg majd rendezhesse ennek a két 
szektornak a helyzetét és sorsát; amiről azt gondolom, hogy kiemelkedő fontosságú lesz 
a jövőbeli gazdasági növekedés, gazdasági fejlődés szempontjából. Ennyi lett volna, 
amit el szerettem volna mondani. Köszönöm szépen a lehetőséget.  

Hozzászólások 

ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. A vitát megnyitnám. Kérdezem a 
bizottságot, hogy ki szeretne hozzászólni a bizottság tagjai közül. (Jelzésre:) Tőlem 
jobbra Tóth Endrének adnám meg a szót.  

 
TÓTH ENDRE (Momentum): Köszönöm szépen a szót. Csak egy gondolatot 

szeretnék hozzáfűzni - támogatandó a javaslatot -, hogy ugye, tudjuk, hogy itt a 
koronavírus-válság, a koronavírus-járvány és a háború okozta hatások miatt egy 
válsággal küzdünk, és a válságok mindig a legkitettebb, legszegényebb rétegeket érintik 
a legjobban.  

Most a jövedelmi szegénység pont a közszférában dolgozókat nagyon súlyosan 
érinti, pont azokat, akiket a javaslat szeretne egyszeri támogatásban részesíteni. Az 
oktatásban, az egészségügyben, a szociális szférában dolgozók bére fölött eljárt az idő, 
hogyha így fogalmazhatunk. Azzal, hogy nem olyan rugalmas az ő bérezésük, mint a 
magánszférában, tehát nem emelkedik évről évre a munkaadó és a munkavállaló 
egyezségének függvényében, ezzel gyakorlatilag olyan állapotok jönnek létre, hogy kezd 
tarthatatlanná válni ezeknek a szektoroknak az alkalmazotti ellátottsága. 

Ugye, látjuk, hogy mennyi a pedagógushiány, mondjuk, és ennek az 
intézkedésnek lenne egy ideiglenes megtartó ereje is. Amellett, hogy ezt a jövedelmi 
szegénységet, ami a közszférában sajnos jellemző, tudná egy picit rövid távon kezelni, 
és nyilvánvalóan, ahogy Mellár képviselő úr is elmondta, ez nem helyettesíti azt a 
bérrendezést, amire szükség van hosszú távon, hogy értékállók legyenek ezek a 
fizetések, és tényleg azokat az alapvető létszükségleti és alapvető javakat, amik ezekben 
a szakmákban azért elvárhatók, hogy részesedjenek a munkavállalók, meg tudják 
szerezni.  

Úgyhogy azt gondolom, hogy ez egy jó javaslat, ami támogatásra érdemes. 
Pártszimpátiától függetlenül támogassuk azokat, akiket a válság a legjobban érint! 
Köszönöm.  
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ELNÖK: Köszönöm szépen. Nézek a másik oldalra is, hogy van-e bárkinek 
hozzászólnivalója. (Senki sem jelentkezik.) Nekem lenne hozzászólnivalóm. Szívesen 
átadom Szűcs alelnök úr addig az ülés vezetését, amennyiben visszaadja nekem, utána, 
jó? Szeretettel… Én is hozzászólnék ehhez.  

 
(Az ülés vezetését dr. Szűcs Lajos, a bizottság alelnöke veszi át.) 

 
DR. SZŰCS LAJOS (Fidesz), a bizottság alelnöke, a továbbiakban elnök: 

Átvettem. Tessék! 
 
VAJDA ZOLTÁN (MSZP), a bizottság elnöke: Maximálisan támogatom a 

javaslatot. (Jelzésre:) Átadtam, aztán majd kérem szépen vissza szeretettel. 
Szóval maximálisan támogatom az előterjesztést. Az időzítés ugye, véletlen, 

hogy ma tárgyaljuk ezt egyébként, így jött ki. Éppen holnap fog kijönni az inflációs adat,  
majd meglátjuk, hogy a legfrissebb inflációs adat micsoda; ugye, azt látjuk, hogy az 
elemzői várakozások szerint most már simán két számjegyű lesz az infláció. Mellár 
képviselőtársam ezen javaslata összesen csak ezt kompenzálná.  

Tehát először is azt lássuk, hogy ez nem egy osztogatás, hogy még akkor több 
legyen, szinte csak az, hogy a vásárlóerejüket valamennyire meg tudják tartani. 
Mindezt egy olyan időszakban, amiért érdekes pillanata van, hogy erről ma tárgyalunk: 
ma kaptuk kézhez vagy hamarosan kapjuk kézhez mindnyájan a jövő évi költségvetést, 
aminek a tárgyalását mi mint bizottság és mint képviselők is fogjuk végezni, amelyben 
soha nem látott megszorítás az, amit láthatunk. 

Ugye, egy tizenöt Bokros-csomagnyi megszorítás az, amit ott láthatunk, a 2000 
milliárd forintos megszorítás, amelynek kisebbik fele bevételbehajtásból, 
adóemelésekből, bevételbeszerzésekből áll, és a nagyobbik fele pedig a kiadások 
visszavétele. Ez klasszikus megszorítás, ennek a mértéke pedig tizenöt Bokros-
csomagnyi, és ennek egy jelentős hányadát az emberek fogják megfizetni, például azok 
a nagyon-nagyon érzékeny csoportok, amelyeket érintően Mellár képviselő úrnak ez a 
javaslata van. 

Ez a pici, csak fél szóval mondtam, úgy értem, hogy pici, hogy ez a minimum, 
ami nekik járna, bele kell hogy férjen a költségvetés mozgásterébe, és biztos, hogy nekik 
ezzel segíteni kell, úgyhogy én a magam részéről abszolút támogatom ezt a javaslatot. 
Köszönöm szépen.  

 
(Az ülés vezetését Vajda Zoltán, a bizottság elnöke veszi át.) 

 
VAJDA ZOLTÁN (MSZP), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Most már 

a másik sapkámban kérdezem, hogy van-e bárkinek még javaslata, véleménye, 
hozzászólása. (Jelzésre:) Jámbor Andrásnak adnám meg a szót szeretettel.  

 
JÁMBOR ANDRÁS IMRE (Párbeszéd): Köszönöm szépen. Én is csak 

csatlakozni tudok az eddig elhangzottakhoz, tehát itt 10 százalékos vagy 10 százalék 
fölötti inflációs adat fog kijönni. Nyilván januárban-februárban volt már egy béremelés 
a közszférában, de ezt most tökéletesen elviszi egyébként ez az inflációs emelkedés. 800 
forintos kenyérárakat hallunk a médiában, hogy annyiba fog kerülni egy kiló kenyér.  

Tudjuk azt, hogy lakhatási válság is van, hogy egy kezdő budapesti pedagógus 
bérének hány százalékát viszi el egyébként a lakhatási költség. Mi most ebben a 
javaslatban nem azt mondjuk, hogy rendezzük teljesen a bértáblát, gondoljuk ezt az 
egészet újra, hanem azt, hogy egy gazdasági válság közepén azokat a 
közalkalmazottakat támogassuk, akik egyébként a legfontosabb gondoskodó 
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szakmákban, az oktatásban a legfontosabb munkát végzik ennek az államnak: tanítják 
a gyerekeinket, vigyáznak az idősekre, a hajléktalanellátásban dolgoznak, és lehetne 
folytatni a sort. 

Ezekben a szakmákban már csak azért is kéne most támogatást adni, mert egy 
ilyen megélhetési válságban például a gondoskodó szakmák lesznek azok, akik a 
legnagyobb terhelés alá fognak tartozni. Ha július 15-én egyébként például a 
kilakoltatási moratórium fel lesz oldva, akkor azért sejthetően több ezer ember fog 
utcára kerülni, amit én most nem akarok a kormány nyakába varrni, mert ez más 
folyamatoknak is az eredménye, de ez fog történni.  

És akkor még több hajléktalan ember lesz az utcán. Egy erősödő szociális válság 
lesz, és ebben az erősödő szociális válságban pont azoknak az embereknek a fizetését 
kéne megemelni, akik egyébként a társadalmunkat alulról meg tudják tartani. 
Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Még egyszer nézem, most tőlem balra, hogy a 

túloldalról van-e bármely képviselőtárs, aki szeretne hozzászólni. (Senki sem 
jelentkezik.) 

Ha nincsen akkor, visszaadnám a szót az előterjesztő úrnak, hogy szeretne-e 
reagálni az elhangzottakra. (Jelzésre:) Igen.  

Dr. Mellár Tamás válasza 

DR. MELLÁR TAMÁS (Párbeszéd): Igen. Köszönöm szépen a szót. Csak nagyon 
röviden szólnék. Nagyon köszönöm mind a három hozzászólónak a támogatását, 
támogató javaslatát, és annyit szeretnék mondani, hogy semmifajta rövid távú politikai 
szándék nem vezetett engem ebben a dologban, és nincs benne semmifajta időzítés, 
hiszen hetekkel ezelőtt kidolgoztuk ezt már és beadásra került, az, hogy éppen ma 
került ide, az a véletlennek az eredménye. 

De az, ami nagyon fontos ebben az egész dologban, és megfontolásra javaslom 
önöknek is, kormánypárti képviselőknek is, hogy az, amit én itt javaslok, az egy 
tűzoltás. Ezeknek a szektoroknak a védelmében próbálok valamit tenni, és higgyék el, 
hogy most egy 10 százalékos gyorssegélynek sokkal nagyobb hatása lesz, mint hogyha 
a későbbiekben próbálunk majd valamit tenni ebben a dologban, mert ez a 10 
százalékos kompenzálás egy csomó embert megtarthat és nem fogja elhagyni ezt a 
szektort.  

Ha viszont elhagyják, akkor 10 százalékos emelésért nem fognak visszajönni, ez 
közgazdaságilag, azt gondolom, hogy eléggé nyilvánvaló és világos. Ezért az, aki most 
gyorsan ad, az tulajdonképpen kétszer ad, és ez az, ami engem igazából mozgatott 
ebben az ügyben, semmi más. Köszönöm szépen.  

Határozathozatal 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Egy félmondatot még hadd mondjak, bocsánat, 
lehet, hogy félreérthetően fogalmaztam. Épp azt mondtam, hogy micsoda véletlen, 
hogy ma tárgyaljuk, tehát semmiféle politikai tudatosság nincs benne. Épp, hogy így 
alakult a naptár alapján. Csak ezt akartam mondani. Ha nincs senkinek más 
hozzászólási szándéka, akkor a vitát lezárom.  

És akkor most a törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről való döntés következik. 
Kérdezem a bizottságot, hogy ki támogatja a T/108. számú törvényjavaslat 
tárgysorozatba-vételét. Aki támogatja, kérem, tegye föl a kezét most! (Szavazás.) Ki az, 
aki nem támogatja? (Szavazás.) Ki az, aki tartózkodott? (Senki sem jelentkezik.) Jó. 

Akkor meg fogom most állapítani, hogy 3 igen szavazattal, 11 nem ellenében, 
tartózkodás nélkül a bizottság nem támogatta ennek a tárgysorozatba vételét. 
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Köszönöm szépen Mellár képviselő úrnak, hogy itt volt, és a napirendi pont tárgyalását 
ezennel lezárom.  

Egyebek 

A második napirendi pontunk következik, amely az egyebek. Nekem három 
bejelentenivalóm is lenne, és majd megkérdezem a kollégákat, hogy nekik is van-e.  

Az első, amit be szeretnék jelenteni, hogy június 17-én, jövő hét pénteken 
délelőtt, várhatóan 10 órai kezdettel bizottsági elnökként fogok egy külföldi delegációt 
fogadni itt, az Országházban. Ezt a Friedrich-Ebert-Stiftung szervezi.  

A találkozó keretében várhatóan közös eszmecserénk lesz majd a magyar 
költségvetés helyzetéről, a költségvetési törvényjavaslat tárgyalásáról, és bizottsági 
elnökként az eljárás során betöltött szerepünkről meg a bizottságról is fogok 
tájékoztatást adni a külföldi delegációnak. Ez lenne az első bejelentés, amiről szerettem 
volna önöket tájékoztatni. 

A második, amiről szeretném tájékoztatni önöket, hogy meghívást kaptam jövő 
hét keddre, június 14-ére az Európai Parlament Fejlesztési Bizottságának 
szervezésében megrendezésre kerülő parlamentközi bizottsági ülésre, melynek a 
témája a fejlődő országok adósságválsága.  

Az eseményen vagy személyesen Brüsszelben vagy pedig online formában lehet 
majd részt venni, és az Országgyűlés részéről - ha jól értem, ez hagyomány vagy 
megállapodás, hogy - két kormánypárti és egy ellenzéki képviselő vehet részt, akiket a 
Gazdasági bizottság, illetve a Költségvetési bizottság delegál közösen, figyelemmel a 
pártarányokra.  

Azt jelezném önöknek, hogy én ezt a meghívást elfogadtam, és részt vennék ezen 
a konferencián, de arra szeretném kérni a kormánypárti képviselőtársaimat, akik, ha 
jól tudom, informálisan már kaptak is jelzést erről, hogy a mai nap folyamán jelezzék 
esetleges részvételi szándékukat. Gondolom, koordinálni kell akkor a másik 
bizottsággal is. 

A harmadik, amit szeretnék mondani tájékoztatásul, hogy a stabilitási törvény 
alapján a Költségvetési Tanács elkészítette véleményét a Magyarország 2023. évi 
központi költségvetéséről szóló törvényjavaslat tervezetéről, és ezt odatettük az önök 
asztalára, tegyék meg, hogy átolvassák! Én a hétvégén átolvastam, és kiváló elemzés, 
szerintem mindnyájunk munkájához segítségül szolgál a Költségvetési Tanács 
véleménye. 

Ezt a három dolgot szerettem volna mondani, és kérdezem, hogy van-e bárkinek 
kérdése, észrevétele, bejelentenivalója. (Dr. Szűcs Lajos: Van-e már bármilyen 
információnk a költségvetés tárgyalásáról?) 

Igen. Szűcs alelnök úr azt kérdezi, hogy van-e információ, gondolom, 
menetrendileg, ugye, a költségvetés tárgyalásáról. Én ezt szívesen megosztom önökkel. 
(Jelzésre:) A válasz az, hogy hivatalosan még nem tudjuk. Az én tudomásom az, hogy 
a mai napon fogjuk megkapni a költségvetést, én még nem láttam az asztalomon, pedig 
rendet tettem ott, hogy legyen hely, de az én tudomásom az, hogy ma lesz. (Dr. Szűcs 
Lajos: Úgy nem is fogjuk.) Ja, nem is papíron? (Dr. Szűcs Lajos: Ha kéred, akkor.) 
Hát, lehet, hogy én kérem papíron, ahogy mondja Szűcs úr.  

Ennek én is tanulom még a logikáját, de akkor, ha jól értem, a jövő héten még 
nincs feladatunk ezzel, és akkor az első ilyen feladatunk a 20-ával kezdődő héten lesz, 
amikor talán 23-án, csütörtökön lenne a határideje a költségvetési módosítók 
beadásának, hogyha ez a menetrend így van, utána pedig az ülésünk az a 27-ével 
kezdődő héten lesz. Jól mondtam? Igen, jól mondom, csak elcsúsztam egy héttel. 
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Tehát nekünk mint bizottságnak a 27-ével kezdődő héten lesznek feladataink, 
de ezt egész őszintén mondom, hogy tekintsük még informálisnak, mert akkor van, 
amikor már láttuk.  

 
DR. SZŰCS LAJOS (Fidesz), a bizottság alelnöke (Mikrofon használata nélkül.): 

A 20-ai héten várható az általános vita 4 vagy 5 napos rendszerben, és utána a 27-ei 
héten lesz az első módosítós ülés, utána a TAB-szakaszba fog lépni a bizottság.  

 
ELNÖK: A TAB-szakasz logikailag a 4-ével kezdődő héten fog történni, 6-7-én 

vagy ilyesmi, de ezt még egyeztetjük, de akkor így van, ahogy Szűcs úr mondta.  
 
DR. SZŰCS LAJOS (Fidesz), a bizottság alelnöke: Köszönöm. 
 

Az ülés berekesztése 

ELNÖK: Oké. Ha nincsen senkinek semmi más, akkor a napirendi pontot 
lezárom, az ülést berekesztem. Köszönöm szépen a munkát, és találkozunk 1 órakor is. 
Viszlát! 

(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 50 perc  

Dr. Szűcs Lajos 
a bizottság alelnöke 

 Vajda Zoltán 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Barna Beáta


